
 

 

اقامه نمازجمعه تهران به امامت رهبر معظم انقلاب - 26 /دی/ 1376

مراسم وحدت آفرين و روح بخش نماز جمعه تهران، امروز به امامت حضرت آيت االله خامنه اى رهبر معظم انقلاب
اسلامى و با حضور خيل عظيم نمازگزاران روزه دار در دانشگاه تهران و خيابانهاى اطراف آن اقامه شد.

امام جمعه تهران در خطبه اول نماز توجه نماز گزاران را به بهره گرفتن از بركات وافر ماه رمضان جلب كردند و با
توصيه آنان به رعايت تقواى الهى فرمودند: مسلمانان روزه دار بايد مراقب رفتار و گفتار خود باشند و ضمن تمسك

به وسايلى كه خداوند مقرر فرموده است با عبور از لغزشگاهها، خود را از نعم الهى بهره مند سازند.
حضرت آيت االله خامنه اى از روزه، تلاوت آيات قرآن كريم، خواندن دعاهاى مأثور و استغفار به عنوان چهار عنصر

بسيار مهم در ماه رمضان ياد كردند و فرمودند: آنچه براى مسلمانان بسيار اهميت دارد استغفار از آن چيزى است كه
از روى جهالت، قصور و تقصير از ما سرزده است و شبهاى قدر در ماه مبارك رمضان فرصت مغتنمى براى استغفار از

گناهان است.
مقام معظم رهبرى با تأكيد بر مستغنى نبودن انسان از تفضل و لطف الهى فرمودند من و شما احتياج به استغفار

داريم و بايد از فرصت شب قدر براى عذرخواهى از خداوند متعال و نورانى كردن ضمير خود استفاده كنيم و تا فرصت
هست لطف، محبت، عطوفت و بذل و بخشش الهى را متوجه خود كنيم چه در غير اين صورت روزى خواهد آمد كه

گريه و زارى ما در پيشگاه خدا بى ثمر خواهد بود.
امام جمعه تهران در پايان خطبه اول نماز پناه بردن ملتهاى مسلمان به خدا را موجب نجات آنها از فلاكت، بدبختى و

فساد و تباهى دانستند و فرمودند: اگر دلها اسير ماديات نشود، جامعه اى حقيقتا نورانى، با صفا و پاك خواهيم
داشت و چنين مردمى كار و تلاش خود را براى ساختن يك دنياى آباد بهتر، روانتر، شيرين تر و كاملتر انجام مى

دهند.
حضرت آيت االله خامنه اى در آغاز خطبه دوم نماز به حادثه خونبار پاكستان كه به قتل شمارى از شيعيان اين كشور
انجاميد اشاره كردند و فرمودند: مسؤولين دولت پاكستان به ما قول داده اند كه اين مسأله را پيگيرى كنند و ما هم

مايليم اعتماد خود را حفظ كنيم و اميدواريم كه هر چه جدى تر اين مسأله دنبال شود و دولت پاكستان بايد
قاطعانه با قاتلين برخورد كند و قدرت دولتى خود را تثبيت نمايد.

امام جمعه سپس از كشتار مردم بى گناه اعم از زن، مرد و كودك در الجزاير به عنوان حادثه تلخ جهان اسلام ياد
كردند و فرمودند: خونسردى محافل جهانى و مدعيان حقوق بشر در برابر كشتار بيگناهان در الجزاير حيرت آور است.

ما اين حوادث و سكوتها و خونسردى محافل جهانى را در پيگيرى كشتار مردم بيگناه الجزاير به شدت محكوم مى
كنيم.

حضرت آيت االله خامنه اى به نزديك بودن روز جهانى قدس اشاره كردند و فرمودند: مردم ايران به عنوان متوليان روز
قدس بايد كارى كنند كه براى ملتهاى ديگر سرمشق باشد زيرا هر سال ملتهاى ديگر و حتى در اروپا در تبعيت از ملت

ايران روز قدس را گرامى مى دارند، بنا بر اين ملت ايران بايد اين پرچم را روز به روز برافراشته تر كند و اين كانون
درخشندگى و نور را درخشانتر نمايد تا عده بيشترى بتوانند از آن استفاده كنند.

حضرت آيت االله خامنه اى بخش ديگرى از سخنانشان را به بحث پيرامون جنجال تبليغاتى دستگاههاى ارتباطى
عمدتا آمريكايى درباره مصاحبه رئيس جمهورى با شبكه خبرى سى.ان.ان اختصاص دادند و فرمودند: نبايد اجازه دهيم

كه دشمن نسبت به ملت ايران و كشور ايران هر كارى كه مى خواهد در زمينه تبليغات بكند و همين طور سكوت
كنيم. لازم است اهداف دشمن و مقاصد دشمن شناخته شود. البته در برخى از رسانه ها و به وسيله مسؤولين هم

واقعا حرفهاى درستى زده مى شود.
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رهبر معظم انقلاب افزودند: حرفهاى خوبى گفته شد، بنده موظفم آنچه را كه وجود دارد و واقعيت مطلب است براى
ملت عزيزمان بيان كنم.

البته اول بار هم نيست قبلا هم از اين قبيل قضايا بود به خصوص آن بارى كه قابل مقايسه هست بعد از رحلت امام
بود آنجا هم جنجال درست كردند حتى روزنامه هاى ما مقاله نوشتند كه افراد مخالف با انقلاب دوران امام را صريحا

تخطئه كردند خوب الحمد الله سيلى ملت بر بناگوش آنها نگذاشت ادامه بدهند.
اين دفعه البته جنجالها وسيع تر است جور ديگرى جنجال مى كنند.

سر هم جنجال خارج از كشور است عمدتا آنها هستند وضع وضع ديگرى است آنوقت هم بود با اين ابعاد و اين
وسعت البته نبود، بهانه اى كه براى اين جنجال درست كرده اند اين مصاحبه رئيس جمهورى محترم ما است در چند
روز قبل، هفته گذشته، اين را بهانه قرار دادند كه اين هم واقعا يك ظلم بزرگى است هم به ملت ايران هم به رئيس

جمهور. اين اخفاء حقيقت و پوشاندن آنچه كه مى خواهند به چشم مردم نرسد واقعا چيز عجيبى است . همه
مواضع اصولى ما در رابطه با آمريكا و اسرائيل به خوبى بيان شد.

من با دقت ( مصاحبه) گوش كردم. آنچه كه درباره مذاكره با آمريكا لازم بود گفته شود، گفته شد. آنچه راجع به
اسرائيل راجع به مبارزين فلسطينى و بعضى قضاياى داخلى، خيلى خوب بود من دعا كردم هم ايشان را هم وزير

خارجه را و مسؤولين ديگر را كه مواضع خوبى گرفتند در اين زمينه ها. يك چيزهايى هم ممكن است مربوط به
سلايق باشد مربوط به لحنها باشد. به آنها كارى نداريم، آنچه اصولى بود و مهم بود همين مسايل مربوط به رابطه بود،

مذاكره بود، حكومت صهيونيستى بود، كه اينها خوب گفته شد، مطالب خوبى بود.
حالا دشمن اگر بخواهد كه اين حرفها را كه بر خلاف ميل اوست اينها را اعتراف كند به اين حرفها، خوب دشمن است

ديگر ما از دشمن چه توقعى داريم.
ما بايد خودمان بفهميم كه دشمن هدفش چيست و غرضش چيست. بنده اولا مى خواستم بيان كنم براى شما

برادران و خواهران عزيز كه هدف جنجال تبليغاتى آمريكائيها عمدتا و مخالفين ما در دنيا هدفش چيست. اين كه
دائما مى گويند ايران مى خواهد با آمريكا مذاكره كند. ايران مى خواهد به تدريج رابطه با آمريكا برقرار كند، هدفشان

چيست ؟ هدفشان از اين حرفها چيست دنبال چى هستند.
آنچه مسلم است دنبال خير جمهورى اسلامى و خير ملت ايران نيستند.

اين كه خوب واضح است.
حضرت آيت االله خامنه اى همچنين فرمودند: دستگاههاى تبليغاتى آمريكا و دنباله روهاى آنان در جهان يك شگرد

تبليغاتى عجيبى را دنبال مى كنند و آن دروغى است كه براى رسيدن به مقاصد خود، به شكل يك واقعيت جلوه مى
دهند و متأسفانه برخى از مطبوعاتى داخلى نيز همانند دشمنان انقلاب مشى مى كنند.

امام جمعه تهران ادعاى رسانه هاى آمريكايى را داير بر تجديد نظر ايران در مناسبات خود با آمريكا يك مطلب كاملا
بى اساس و واهى خواندند و فرمودند: آنها براى ملت ايران مقاصد بسيار خطرناكى را دنبال مى كنند و ملت ايران
بايد اهداف دشمن و كارى را كه او انجام مى دهد بشناسد و اجازه ندهد كه هر كارى دشمن مى خواهد در زمينه

تبليغات عليه ايران اسلامى به انجام رساند.
رهبر معظم انقلاب اسلامى اهداف دستگاه خبرى و تبليغاتى آمريكا را تشريح كردند و فرمودند: حكومت آمريكا در

پى آن است كه آنچه موجب وحدت ملت ايران بوده است به مسأله اختلاف ايران تبديل كند. مردم ايران تا كنون به
سبب آن كه مى دانستند دولت آمريكا دشمن آنهاست با يكديگر متحد بوده اند.

امام جمعه تهران از ريختن قبح مسأله مذاكره و رابطه با آمريكا به عنوان هدف دوم تبليغات آمريكايى نام بردند و
فرمودند: زمانى بود كه دولتهاى عرب صحبت كردن از مذاكره و رابطه با اسرائيل را يكى از كارهاى زشت مى دانستند
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و تبليغات استكبارى كارى كرد كه به تدريج قبح اين مسأله ريخت و حتى دولتهايى كه در مرزهاى اسرائيل نيستند و
هيچ خطرى و ضررى از اسرائيل نمى بينند، از مذاكره با اسرائيل صحبت مى كنند.

ملت ايران به دلايل كاملا محكم و استدلال منطقى، دولت آمريكا را دشمن خود مى داند و همه ملتهاى دنيا هم با
چشم تعظيم و تجليل به ملت ايران نگاه مى كنند، بنا بر اين هدف ديگر تبليغات آمريكايى از بين بردن قبح مذاكره

و رابطه با آمريكا و تبديل آن به يك كار عادى و معمولى است.
حضرت آيت االله خامنه اى اصل مذاكره ايران با آمريكا را براى آمريكا به عنوان يك ابر قدرت بسيار مهم دانستند و
فرمودند: آمريكا مدعى است و به شدت در پى آن است كه نظام يك قطبى در دنيا بگونه اى ايجاد شود كه يك ابر

قدرت به نام آمريكا در راس يك امپراطورى بزرگ قرار بگيرد و اين حرفى است كه صاحبنظران سياسى آمريكا از آن
ابايى ندارند، بنا بر اين در برابر چنين ابر قدرتى، يكجا در دنيا وجود دارد كه براى او ارزش و اعتبارى قائل نمى شود و

اين مسأله براى اين ابر قدرت بسيار سخت است.
امام جمعه تهران نظام جمهورى اسلامى و ملت ايران را هيبت شكن آمريكا خواندند و فرمودند: قدرت ابر قدرتها

عمدتا متكى بر هيبت آنهاست، ولى در مقابل آمريكا جايى به نام ايران وجود دارد كه هيبت ابر قدرتى او را مى
شكند، بنا بر اين براى آمريكا بسيار مهم است كه ايران اسلامى كه از روز اول به دلايل روشن در مقابل آمريكا ايستاد

و حاضر به تسليم و مذاكره نشد، اكنون وارد مذاكره شود، زيرا در اين صورت ابر قدرتى آمريكا كامل خواهد شد.
رهبر معظم انقلاب اسلامى در تبيين جنبه ديگر اهميت مذاكره ايران با آمريكا فرمودند: حركت ايران اسلامى و ملت
ايران موجب بيدارى مسلمانان در دنيا شد و ملتها و جوامع اسلامى با نام اسلام احساسات اسلامى خود را بروز دادند
و مبارزات سياسى و اصلاحى خود را شروع كردند. قطب مبارزات ملتهاى مسلمان در حقيقت ملت ايران و جمهورى

اسلامى ايران است، بنا بر اين اگر ايران پشت ميز مذاكره با آمريكا بنشيند خيال آمريكاييها از بسيارى از مبارزات
دنياى اسلام آسوده خواهد شد.

رهبر معظم انقلاب اسلامى در تشريح ابعاد تأثير مذاكره ايران با آمريكا فرمودند: دولتهايى كه تسليم آمريكا هستند
به تدريج متوجه اين فكر شده اند كه دولتى به نام جمهورى اسلامى ايران هيچ اعتنايى به آمريكا نمى كند و آمريكا
هم نمى تواند هيچ آسيب جدى به او بزند، بنا بر اين چه دليلى دارد كه ما از آمريكا بترسيم، اين سؤال كه اكنون در

ذهن بسيارى از مسؤولان، روشنفكران و سياسيون جهان سوم به وجود آمده است، براى دستگاه آمريكا موجب زحمت
جدى شده است. اين مسأله براى آمريكا بسيار خطرناك است كه چنين فكرى در ذهن دوستان و دولتهاى تابع و پيرو

آمريكا رسوخ كند، بنا بر اين آمريكا مى خواهد به آنان تفهيم كند كه سر انجام محاصره اقتصادى و فشارهاى آمريكا
جمهورى اسلامى ايران را خسته كرد و به زانو درآورد و او را مجبور كرد كه از آن پايگاه و گردن برافراشته پايين بيايد.

مقام معظم رهبرى بر گسترش و پيشرفت قطب اسلام به محوريت جمهورى اسلامى ايران در برخورد با قطب
استكبار به رهبرى آمريكا تأكيد كردند و فرمودند، در برخورد قطب اسلام با قطب استكبار، پيشرفت، مبارزه و پيروزى
متعلق به قطب اسلام بوده است و قطب استكبار هيچ پيشرفتى نداشته است، بنا بر اين آمريكاييها با شايعه مذاكره
جمهورى اسلامى ايران با آمريكا مى خواهند بگويند كه ايران تسليم شد و به اين ترتيب در اين مصاف ، قطب اسلام

شكست خورد و مجبور به عقب نشينى شد.
امام جمعه تهران موضع انقلاب و نظام اسلامى ايران را اصولى و تابع استدلال و منطق توصيف كردند و فرمودند: ما

اهل منطقيم، حكومتمان هم حكومت استدلال است و قوانين، معارف و مواضع سياسى ما نيز مستدل است،
شعارهاى ما نيز برخاسته از استدلال، قرآن و منطق است و اساس اين منطق مبتنى بر منافع ملى، مصالح كشور،

اصول، عقايد و باورهاى ملت ايران است كه در راه اين باورها مبارزه كرده است، شهيد و جانباز داده است و با
ايستادگى خود دنيا را متوجه عظمت انقلاب اسلامى كرده است.
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حضرت آيت االله خامنه اى فرمودند: قطع رابطه ايران با آمريكا نتيجه طبيعى رفتار آمريكا و اقدامات استكبار
آمريكايى از يك سو و مظلوميت ملت ايران از سوى ديگر است. مذاكره و رابطه با آمريكا هيچ فايده اى براى ملت

ايران ندارد و چنين مذاكره و رابطه اى براى ملت ايران ضرر دارد.
رهبر معظم انقلاب اسلامى در تبيين اين واقعيت كه قطع رابطه ايران با آمريكا ناشى از رفتار استكبارى آمريكاست

فرمودند: از سالهاى دهه 1320 به بعد سياست آمريكا وارد ايران شد و به تدريج جاى انگليس را گرفت. آمريكاييها در
طول اين سالها حضور قدرتمندانه اى در ايران داشتند و انواع اهانتها، بديها و ستمگريهاى يك دولت مستكبر را عليه

ملت مظلوم ايران اعمال كردند، منابع ايران را به يغما بردند، رژيم مستبد پهلوى را تقويت و حكومتهاى ملى را
سرنگون كردند، بگونه اى كه اگر جنايات آمريكا عليه ايران مكتوب شود يك كتاب قطور خواهد شد.

امام جمعه تهران قطع نشدن رابطه ايران با آمريكا را بلافاصله پس از پيروزى انقلاب اسلامى نشان دهنده بزرگوارى
ملت مظلوم ايران دانستند و فرمودند: آمريكاييها بزرگوارى ملت ايران را ناديده گرفتند و از روز اول پس از پيروزى

انقلاب اسلامى سفارت خود را به محلى براى توطئه عليه جمهورى اسلامى ايران تبديل كردند و در داخل آمريكا نيز
عليه ايران اقدامات زشتى را شروع كردند و مقدمات كودتا را فراهم آوردند، بنا بر اين نتيجه قهرى اين كارها اين بود
كه دانشجويان مسلمان پيرو خط امام سفارت آمريكا در تهران را تصرف كردند و اعضاى آن را به گروگان گرفتند كه

اين حركت در واقع مجازاتى عليه آمريكاييها بود.
حضرت آيت االله خامنه اى حمايت همه جانبه آمريكا از عراق در جنگ تحميلى عليه ايران را خاطرنشان كردند و

فرمودند: ملت ايران در مقابل حركتها و ظلمهاى آمريكا مظلومترين ملت مقتدر دنيا بوده است و در دو دهه اخير هيچ
ملتى بانشاطتر و سرزنده تر از ملت ايران ظاهر نشده است. مظلوم ترين ملتها، ملت ايران است و كسى كه از همه

بيشتر به اين ملت ظلم كرده است شيطان بزرگ است.
رهبر انقلاب اسلامى با تأكيد بر ويژگيهاى برجسته ملت ايران فرمودند: ملت ايران را با ملتهاى ديگر مقايسه نكنيد،

ملت ايران در مقابل دولت و حكومتى كه جنايت و ظلم مى كند و تكبر مى ورزد مى ايستد و مقاومت مى كند، رابطه
خود را با او قطع مى كند و او را مورد بى اعتنايى قرار مى دهد و در صحنه هاى جهانى نيز مواضع خود را بر خلاف

مواضع باطل او اتخاذ مى كند.
حضرت آيت االله خامنه اى از آمريكا به عنوان بزرگترين حامى حكومت غاصب صهيونيستى ياد كردند و فرمودند:

حكومت صهيونيستى بدترين مجموعه سياسى دنياست زيرا يك ملت را از سرزمين خود بيرون كرده است و با آنهايى
كه در سرزمين خود مانده اند با قساوت رفتار مى كند و در روستاهاى لبنان دست به آدم ربايى مى زند بنا بر اين
صهيونيستها مظهر تروريسم در دنيا هستند و حمايت آمريكا از صهيونيستها جرم بزرگى است كه موجب مى شود

ملت بزرگ و حق طلب ايران رفتار شما را محكوم كند و بگويد كه با شما كارى ندارم.
امام جمعه تهران رابطه و مذاكره با آمريكا را براى ملت ايران بى ثمر دانستند و فرمودند: اشتباه است اگر كسى تصور

كند كه مذاكره ايران با آمريكا موجب از بين رفتن محاصره اقتصادى و قانون داماتو خواهد شد، همه پيشرفتها و
كارهاى برجسته اى كه دولتهاى ايران در19 سال گذشته محقق كردند، به رغم خواست و تلاش آمريكا و اعمال قانون
داماتو بوده است و اكنون يكى از مشكلات آمريكا، همين شركتهايى هستند كه نمى توانند در فعاليتهاى نفتى ما در
خليج فارس سرمايه گذارى كنند، بنا بر اين اينطور نيست كه آمريكا بتواند مشكلى جدى براى ما ايجاد كند. او تلاش

و خباثت خود را مى كند اما موفق نخواهد شد.
رهبر معظم انقلاب مذاكره و رابطه ايران با آمريكا را مانع از ادامه دشمنى اين كشور با ملت ايران ندانستند و

افزودند: امروز هم كشورهايى كه در زمينه هاى سياسى و اقتصادى با آمريكا رابطه دارند در معرض برخوردهاى خشن
آمريكا نيز هستند و آمريكا برخى از آنها را در ليست تروريستها قرار داده است.
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بنا بر اين نبايد تصور كنيم كه اگر رابطه با آمريكا برقرار شد، ديگر از سوى آمريكا حرفى نازك تر از گل به ملت ما
گفته نخواهد شد و بر اين اساس رابطه با آمريكا براى ما فايده اى نخواهد داشت و مشكلات كشور نيز از بين نخواهد

رفت. امام جمعه تهران در بخش ديگرى از خطبه دوم نماز جمعه برخوردارى ملت ايران از احترام نزد ساير ملتهاى
جهان را مورد تأكيد قرار دادند و فرمودند: امروز جمهورى اسلامى ايران رئيس سازمان كنفرانس اسلامى است و در

بسيارى از كنفرانسهاى جهانى به عنوان يك عضو محترم شناخته شده است و دولتها و ملتها براى ايران اسلامى
احترام ويژه اى قائل هستند و در مقابل امروز آمريكاييها از لحاظ ديپلماسى و سياست خارجى در موضع ضعف قرار

دارند.
حضرت آيت االله خامنه اى رابطه و مذاكره با آمريكا را براى ايران و نهضت جهانى اسلام مضر دانستند و فرمودند:

اولين ضرر چنين مذاكره و رابطه اى اين است كه آمريكاييها در دنيا شايع خواهند كرد كه جمهورى اسلامى ايران از
همه حرفهاى دوران امام و دوران دفاع مقدس و انقلاب صرفنظر كرده است و انقلاب اسلامى پايان يافته است و در

حالى كه هنوز هيچ مذاكره اى انجام نشده، چنين زمزمه هايى را سرداده اند.
امام جمعه تهران در تبيين ابعاد انقلاب اسلامى ايران فرمودند: يكى از ابعاد انقلاب اسلامى مشتى بود كه به دهان

وطن فروشها و عناصر وابسته و مزدور به اجانب و دشمنان خارجى زد و در واقع استقلال را براى ايران به ارمغان
آورد.

بنا بر اين ملت ايران با اين همه خونى كه در راه استقلال خود داده است به آمريكاييها اجازه بازگشت به ايران را
نخواهد داد زيرا از امام، عظمت و شوكت خود دست برنداشته است.

حضرت آيت االله خامنه اى طرف ملت ايران را دولت آمريكا دانستند و در پايان سخنانشان فرمودند: قانون الهى اين
است كه ملت ايران بماند و قوى و پيروز شود و همان طور كه رئيس جمهورمان و ديگران گفتند، ملت ما احتياجى
به مذاكره و رابطه با آمريكا ندارد و به رغم خواست دشمنان، ملت ايران روز به روز مدارج ترقى و پيشرفت را بيشتر

خواهد پيمود.
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